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ادامه از صفحه اول

 توافق نیم بند
تحریم شــرکت های متعلق به سپاه پاسداران یا 
تحت کنترل این نهاد با ادعای حمایت از تروریســم 
ذیل قانون CISADA و الزام شــرکت ها و بانک های 
خارجــی به اینکه خود باید احراز کنند که طرف های 
کاری آنها در ایران شــامل این ممنوعیت می شــوند 
یا خیــر، عملا باعث شــده بــود کــه کار اقتصادی 
معنــی دار بــا ایران به کاری شــبیه به قــدم زدن در 
میدان میــن تبدیل شــود. تجربه خــروج ترامپ از 
برجام عنصر جدیدی را وارد معادله کرده اســت. در 
صورت احیای برجام این تجربه همواره پیش چشم 
فعالان اقتصــادی  بین المللی خواهد بود و بر میزان 
تردیدها بــرای کار اقتصادی جدی بــا ایران خواهد 
افــزود. خاصه آنکه تندروهــا در آمریکا از هم اکنون 
دم گرفته اند کــه در صورت بازگشــت دولت بایدن 
بــه برجام دولــت جمهوری خواه آتــی از آن خارج 
خواهد شد. «کمیته پژوهش جمهوری خواهان» که 
نام یک فراکسیون دست راستی افراطی در مجلس 
نمایندگان با ۱۵۴ عضو است، هفته گذشته نشستی با 
حضور مایک پمپئــو، وزیر خارجه ترامپ، برگزار کرد 
و طــی آن از ارائه طرحی به کنگره ســخن گفت که 
هدف آن تبدیل کردن تحریم های ترامپ علیه ایران و 
۱۲ پیش شرط پمپئو به قانون است و از بایدن خواهد 
خواست هر گونه توافقی با ایران را برای تصویب به 
کنگــره به عنوان یک عهدنامه ارســال کند. این تنها 
اقــدام جمهوری خواهــان علیه تــلاش بایدن برای 

بازگشت به برجام نیست. 
در اوایــل آوریــل دو ســناتور جمهوری خــواه و 
کمی بعد یک ســناتور جمهوری خــواه و یک عضو 
جمهوری خــواه مجلــس نماینــدگان طرح هــای 
مشــابهی ارائه کــرده بودند. اگرچــه در ۲۵ مارس 
گذشــته ۱۵ ســناتور دموکرات به ۲۸ ســناتور تندرو 
جمهوری خواه پیوسته و در نامه ای به بایدن خواستار 
تقویت برجــام و گنجانــدن سیاســت منطقه ای و 
برنامه موشــکی ایران در مذاکرات شــده بودند، اما 
طرح هــای مورد اشــاره عمدتا نمادین هســتند و با 
توجه به کنترل دموکرات ها بر کنگره، بخت چندانی 
برای تصویب ندارنــد؛ بااین حال پیــام این تحرکات 
مهم اســت. به علاوه ایــن واقعیت کــه در صورت 
احیای برجام تمام ســود اقتصادی آن نصیب رقبای 
آمریکا خواهد شــد نیز حائز اهمیت اســت. ترامپ 
همیشــه در این رابطه به اروپایی ها و چین و روسیه 
طعنه می زد. ابهام دیگر این اســت که آیا در صورت 
احیای برجام دولت بایدن مواضع پیشین خود درباره 
تقویت برجــام و پرداختن به سیاســت منطقه ای و 
موشــکی ایران را کنار خواهد گذاشت یا خیر. در این 
رابطه، همچنین معلوم نیســت که سرنوشت تنش 
در منطقه که شــاهد موارد فزاینده ای از آن هستیم 
چــه خواهد شــد. البته احیای برجــام از این جهت 
که فروش نفت و دسترســی بــه درآمد آن را ممکن 
خواهد کرد، کمک بزرگی اســت؛ اما روشن است که 
این به تنهایی برای عادی شدن رابطه اقتصادی ایران 
با جهان خارج کافی نیســت. ازآنجاکه بلاتکلیفی و 
بی ثباتی یکی از مهم ترین موانع رشد اقتصادی در هر 
جامعه ای اســت، مقامات ما اگر خواهان حرکت در 
جهت رفع مشــکلات اقتصادی هستند، چاره ای جز 
بازنگــری همه جانبه در سیاســت خارجی نخواهند 
داشت. فرار حدود ۴۰۰ میلیون دلار سرمایه از کشور 
فقط برای خرید خانه در ترکیه در ســه ماه اول ۲۰۲۱ 
بسیار گویاست و نشــان می دهد که رشد اقتصاد به 
هر شــکل، چه درون زا چه برون زا، در صورت ادامه 

بی ثباتی و بلاتکلیفی غیرممکن خواهد بود.

خبر

ایران از  واردات بنزن بی نیاز شد
ایســنا: ایران به دنبال تحقق صددرصدی برنامه  �

تولید بنزن در پتروشــیمی بوعلی ســینا در سال ۱۳۹۹ 
از واردات ایــن محصــول راهبردی بی نیاز شــد. این 
مجتمع آروماتیکی سال ۱۳۹۹ موفق به تولید بیش از 
صددرصد برنامه تولید خود در محصول بنزن شــده و 
با تولید ۸۵۶۱۰ هزار تن محصول نسبت به سال ۹۸ با 
هشت درصد افزایش، به تولید حداکثری رسیده است. 
اردلان صداقت زاده، مدیر بازرگانی شرکت پتروشیمی 
بوعلی سینا در این زمینه اظهار کرد: این افزایش تولید، 
کشور را از واردات محصول راهبردی بنزن که به عنوان 
محصول پایه در شــوینده ها و مواد بهداشــتی کاربرد 
دارد، بی نیــاز کرده تا علاوه بــر جلوگیری از خروج ارز 
از کشــور، در شــرایط همه گیری ویروس کرونا و لزوم 
افزایش مصرف شوینده ها، کشور بدون چالش و با تکیه 
بر تولیدات داخلی نیازهای مصرف کنندگان را برطرف 
کند. وی ادامه داد: با تحقق صددرصدی برنامه تولید 
در سال ۱۳۹۹، افزون بر جلوگیری از واردات  محصول 
بنزن، بخشی از تولید این محصول راهبردی را به خارج 
از کشور صادر کرده ایم که در شرایط سخت تحریم های 
یک جانبه  و ظالمانه علیه کشور، ارزآوری قابل توجهی 
را برای کشــور به ارمغان آورده  اســت. مدیر بازرگانی 
شرکت پتروشیمی بوعلی ســینا افزود: همچنین سال 
۱۳۹۹، تولیــد محصولات برش ســبک بــا ۲۲ درصد، 
برش سنگین با هفت درصد و گاز مایع با هفت درصد 
افزایش تولید همراه بوده اســت. صداقت زاده تصریح 
کرد: در سال ۱۳۹۹ نیز صادرات زمینی رشد چشمگیر 
۳۴۰درصدی را نشان می دهد که با افزایش حمل ونقل 
زمینــی و کاهش حمل ونقــل دریایــی، هزینه حمل 
محصولات نیز به شدت کاهش داشته و سبب افزایش 

سود این شرکت شده است. 
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شهریور  ۹۹ سخنگوی دولت اعلام کرد که یک درصد از دارایی صندوق توسعه ملی به کمک بازار سرمایه می آید

قتل  های زنجیره ای به روایت حمایت صندوق توسعه ملی از بورس به کجا رسید؟
هاشمی

آقاى [جواد] مقصودى، از ســتاد [برگزاری] 
نمازجمعــه [تهــران] آمــد. مطابــق معمول 
انتقادات زیادى از عملکرد دولت آقاى خاتمی 
[رئیس جمهور] و برخوردهاى آنها در مســئله 
قتل ها دارد و از من خواســت، به سکوت پایان 
دهم و براى جلوگیرى از خســارت بیشتر، وارد 
میدان شوم. اخوى محمد آمد. راجع به حوادث 
روزهاى اخیر و تشــدید خصومت هاى جناحی 
و اقــدام ســیما در برنامــه چــراغ و انتخابات 
آقاى دری نجف آبادى  شــوراها صحبت شــد. 
[وزیــر اطلاعــات]، گزارشــی از بازجویی هــای 
متهمان قتل هــا داد و ادعاى آقاى [مصطفی] 
امنیت  موســوى [کاظمی، جانشــین معــاون 
وزارت اطلاعات]، درخصوص اطلاع آقاى درى 
و پیشــنهاد خودش بــه آقاى [محمــد] نیازى 
[دادســتان نظامی تهران] قاضی دادگاه، براى 
شنیدن توضیحات ایشــان و ضبط توضیحات و 
ســؤال ها و دفاع از خودش داد که قابل توجه 
بــود و از بی اطلاعی خــود و غلط بودن ادعاى 
موســوى  گفت. انتظــار دارد کــه رهبرى و من 
کمك کنیم  که به ایشان ختم نشود و مسئله به 
گونه ای جمع شود که بیش از این به ضرر نظام 
تمام نشود. گفت، وزارت هم انسجام خود را از 
دســت داده و احتیاج به تقویت دارد. گفت، با 
توجه به بیانیه اخیر آیت االله منتظرى و تحرکات 
اصفهان، رفع محدودیت از آقاى منتظرى دچار 
تردید شده اســت. تا عصر کارها را انجام دادم 
و به خانه آمدم. بحث عمده رســانه ها، مسئله 
قتل هــا و اقدام صداوســیما و [مصاحبه] آقای 
[روح االله] حســینیان است. رســانه هاى چپ، 
اهانت هاى زیادى به آقــاى [علی] لاریجانی و 
سیما و برنامه چراغ دارند و رسانه هاى راست، 
به گرمــی از آنهــا دفــاع می کنند. رســانه هاى 
خارجی، عمدتا از آقــاى خاتمی دفاع می کنند. 
رهبرى هم در صحبت هایشــان از حمایت هاى 
خارجی ها انتقاد کردند و تعبیر اصلاح طلبان را 
که رسانه های خارجی درباره جناح چپ به کار 

می برند، به سُخره گرفتند».
 اصرار خاتمی برای کنارگذاشتن

 دری نجف آبادی
دی    ۲۶ در  همچنیــن  هاشمی رفســنجانی 
همان سال یعنی سال ۷۷ می نویسد که خاتمی 
اصرار به کنارگذاشتن دری نجف آبادی داشت و 
می خواست اســماعیل شوشتری را جایگزین او 
کنــد که نظر مقام معظم رهبری علی یونســی 
بود: «درباره مشاجرات مطبوعاتی برای قتل ها، 
قرار شــد دبیرخانه شــوراى عالی امنیت ملی، 
کنتــرل  کننــد. درباره مســائل قتل هــا، گزارش 
بازجویی ها را دادند؛ معلوم شــد چیز جدیدى 
به دســت نیامــده اســت. آقایــان [مصطفی] 
موســوى [کاظمی]و صادق [مهدوی= مهرداد 
عالیخانی]، آقاى درى [وزیر اطلاعات] را متهم 
می کنند که مطلع و راضــی بوده و آقاى درى، 
منکر اســت و آقاى خاتمی اصرار دارد که آقاى 
درى عوض شود و هنوز با آیت االله خامنه اى بر 
ســر وزیر جایگزین، به توافق نرســیده اند. آقاى 
خاتمی بنا دارد آقاى [اســماعیل] شوشترى را 
پیشــنهاد کند؛ رهبری آقای [علی] یونســی را 
قبول  کــرده، ولی آقاى خاتمــی تردید دارد که 
او را بپذیــرد یــا نپذیرد. آقــاى خاتمی  گفت به 
آقایان [عبداالله] نورى و [ســیدمحمد موسوی] 
خویینی ها و [ســعید] حجاریان و... گفته است 
که چرا توقع مردم را در مورد برخورد با مسئله 
قتل ها بالا می برنــد. آنها از آقاى خاتمی انتظار 
دارند که برخورد تندتر کند و بر ســر این مسئله 
اختلاف دارنــد. از تندروى آنها و نیز جلســات 
آقاى [جلال الدین] طاهرى در اصفهان، ناراضی 

است».

شناسه آگهی۱۱۲۷۰۹۶

توجه: اعلام آمادگي جهت شــرکت در این مناقصه صرفاً بصورت الکترونیکي(توکن) و از 
طریق سامانه ستاد به نشاني www.setadIran.ir   مي باشد.

مناقصه عمومی یک مرحـله ای شماره  م م/۰۲۷۹/۹۹ مربوط به  مرمت و بهسازي جاده 
و محوطه چاه ۲۸۷ گچساران 

الف- شرح مختصر خدمات
انجام عملیات تخریب ،عملیات خاکي ،عملیات بنایي با سنگ،اندود و بندکشي،قالب بندي 
وچوب بســت ، کارهاي فولادي ، بتن ریزي ، زیراســاس، اســاس و بالاست،نصب علائم و 
تجهیــزات ایمني ،مرمت محوطه چاه  ، مرمت ســلر ، مرمت گودال آبگل ، مرمت گودال 

سوخت ،احداث آبرو و پل بتني در طول مسیر و جاده دسترسي مد نظر مي باشد.
ب-   محل اجرای خدمات و مدت انجام کار

محل اجرای خدمات در ۳۰ کیلومتري گچساران و مدت انجام آن ۲مـاه  می باشد.
ج-   برآورد کارفرما

برآورد کارفرما جهت انجام خدمات   -/۱۱,۹۱۲,۶۶۰,۱۶۴ریال  وتعدیل پذیر می باشد
د- شرایط مناقصه گران متقاضی

-   داشتن ظرفیت آزاد(تعدادي و ریالي) در رشته مربوطه 
- مناقصه گران داراي   حداقل پایه ۵ گرایش راه و ترابري

- در تعیین برنده مناقصه و در شرایط برابر،الویت با شرکت هاي بومي استاني مي باشد.
-  داشتن گواهینامه تایید صلاحیت ایمني از اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعي

-   توانایي ارائه تضمین شــرکت در فرآیند ارجاع کار بــه مبلغ -/۵۹۵,۶۳۳,۰۰۸ریال که 
بایســتی به یکی از دو صورت زیر ارائه گردد :همچنین بدینوســیله تاکید می گردد که قید 
شــماره و عنوان مناقصه روی رسید وجه نقد و ضمانتنامه بانکی ضروری و الزامی است 
مناقصه گر جهت تحویل تضمین شــرکت در فرآیند ارجــاع کار علاوه بر بارگذاری تصویر 
تضمین از طریق سامانه لازم است بصورت حضوری به دفتر کمیسیون مناقصات در اهواز، 
کوی فدائیان اسلام مجتمع تندگویان، واقع در روبروی بلوک دو، ساختمان طرحهای راه و 

ساختمان در مهلت مقرر مراجعه و تضمین را تسلیم نمایند.

  هـ- محل و  مهلت دریافت اسناد
از کلیه متقاضـــیان واجد شــرایط دعـــوت بــه عمل مي آیــد ظرف مهلت مقــرر در این 
 فراخــوان جهــت دریافت اســناد و اعــلام آمادگی از طریق ســامانه ســتاد و به نشــاني
 www.setadIran.ir مراجعه نمایند تــا ارزیابي هاي لازم وفق آیین نامه اجرایي بند ج ماده 
۱۲ قانون برگزاري مناقصات(ارزیابي ساده)بر روي مدارك ارسالي مناقصه گران به عمل آید.
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متقاضیــان مکلفند پیشــنهادات خــود را حداکثر تا ســاعت۱۳:۰۰   روز  یکشــنبه مورخ  
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پیشــنهادات در ساعت ۰۸:۳۰ روز دوشــنبه مورخ  ۱۴۰۰/۰۳/۰۳ گشایش و قرائت خواهد 

شد و حضور نماینده مناقصه گران با معرفي نامه و کارت شناسایي معتبر بلامانع است.
ضمنــاً مهلت و محل تحویل تضمین شــرکت در فرآیند ارجاع کار تا ســاعت  ۱۳:۰۰ روز  
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در آدرس فوق الذکر مي باشد.
همزمــان ارائه معرفی نامه و کارت ملی برای متقاضیان شــرکت در مناقصه و نمایندگان 

شرکتها در همه مراحل لازم و ضروری می باشد.
تذکر: حســب مورد ارائه یك نســخه اصلي از اساسنامه شــرکتها، آگهي تاسیس، آخرین 
تغییرات ثبتي و هرگونه گواهي مبني بر واجد شــرایط بودن شــرکت مطابق با مفاد آگهي 

الزامي مي باشد. 
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شرکت ملي نفت ایران   
نوبت اولشرکت ملي مناطق نفتخیز جنوب

متهم ردیف نخست محمدباقر قالیباف است. بعد 
از نامــه هشــدارآمیز عضو جبهه پایــداری خطاب به 
الیاس نادران و محمدباقر قالیباف درباره دســت کاری 
در ارقام بودجه ۱۴۰۰ بعد از تصویب در صحن مجلس 
حالا مصطفی میرســلیم دیگر نماینــده تهران هم در 
توییتی نوشت این مجلس اعتبارنامه رئیس کمیسیون 
تلفیق دهم را رد کرد، حتما با مســئولانِ دســت بردن 
در جداول بودجه ۱۴۰۰ برخورد خواهد کرد. رســانه ها 
این توییت را این گونه تفســیر کرده اند که عضو مؤتلفه 
قالیباف را به سرنوشــت تاجگردون تهدید کرده است. 
به جــز این صد نفر از نمایندگان هــم به قالیباف نامه 
نوشته و از او خواسته بودند که دراین باره توضیح دهد. 
یک کانال تلگرامی منتسب به اصولگرایان هم جزئیات 
بیشــتری از این دست کاری منتشر کرده و آن را به یکی 
از نزدیــکان قالیباف با اهداف سیاســی در دولت آینده 
نســبت داده است! به نظر می رســد برای نخستین بار 
است که چنین تخلفی در تاریخ بودجه نویسی رخ داده 
و تاکنون سابقه نداشته برای بودجه ای که طبق قانون 
بایــد قبل از ابلاغ و اجرا در صحن بــه تأیید نمایندگان 
مجلس برسد چنین اتفاقی رخ دهد. در صورت صحت 

این اتفاق بودجه ۱۴۰۰ از اعتبار قانونی ساقط است.
بــرای همین بیــش از صــد نماینــده مجلس به 
رئیس مجلس نامه نوشــتند و از تغییر جداول بودجه 
پــس از تصویب لایحــه در مجلس انتقــاد کردند. در 
نامه نمایندگان آمده: «بررســی جداول بودجه حاکی 
از تغییــرات گســترده ارقام و اعداد نســبت به جدول 
ارائه شده از سوی دولت است که در صحبت با اعضای 
کمیســیون تلفیق مشخص شد که جداول فقط توسط 
یک یا چند نفــر و در نهایت با تأیید رئیس کمیســیون 
تلفیق و چنــد روز پس از رأی گیــری لایحه در صحن 
مجلــس در تاریخ ۲۹ اســفندماه ۱۳۹۹ نهایی شــده 
است». در نامه بیش از صد نماینده مجلس خطاب به 
قالیباف تأکید شده بود: «آنچه در ضمن تصویب بودجه 
۱۴۰۰ در مجلــس اتفاق افتاد به شــهادت نمایندگان 
محترم ادوار در نوع خود بی نظیر بود و رکوردی جدید 
در عدم تمکین به قانــون آیین نامه و ایجاد رانت برای 
چند نفــر در جابه جا کردن اعــداد کلان بودجه بود». 
هفته گذشــته «علی خضریان»، نماینده جبهه پایداری 

تهران، در توییتی «محمدباقر قالیباف»، رئیس  مجلس 
و «الیاس نادران»، رئیس کمیســیون تلفیق مجلس را 
متهم کرد که ارقــام و اعداد بودجه را پس از تصویب 
در مجلس، تغییــر داده اند. کاظم دلخــوش، نماینده 
صومعه ســرا نیــز دراین باره گفت: «تیمــی که پس از 
تصویــب، بودجه را تنظیم کرده اســت احکام را مورد 
دست کاری قرار داده و چنین دست کاری ای در بودجه 

سابقه نداشته است».
برخــی گزارش ها حاکی از این بــود که این تغییر 
با هماهنگی بخشــی از دولت صورت گرفته است. 
بودجــه ۱۴۰۰ بعد از کلی فرازونشــیب و اختلافات 
بســیار بین دولت و مجلس به تصویب رسید و حتی 
یــک بار هم کلیاتش رد شــد و نمایندگان باز هم به 

آنچه دولت ارائه کرده بود ایراد داشتند.
اما ســازمان برنامه و بودجه کشــور اعلام  کرده 
کــه جــداول بودجــه ۱۴۰۰ در ۲۵ فروردین مــاه در 
نامه ای توســط رئیس مجلس شــورای اسلامی به 
رئیس جمهوری ابلاغ شد و سازمان برنامه  و بودجه 
در جریــان تغییرات نبوده و فقط بــه عنوان مجری 
قانون، خود را ملزم به اجرای آن می داند. به گزارش 
سازمان برنامه و بودجه کشور، هیئت رئیسه مجلس 
جداول لایحــه بودجه ۱۴۰۰ را در نامه ای از ســوی 
معاونت تقنینــی مجلس به معاون پارلمانی دولت 
ارائه داد، اما «حســینعلی امیری»، معاون پارلمانی 
رئیس جمهــوری پاســخ داد که قانــون بودجه باید 
به طور رســمی در نامه ای توسط رئیس مجلس به 
رئیس جمهوری ابلاغ شود که چنین شد. در گزارش 
دولت آمده بود که همواره ارتباط نمایندگان دولت و 
سازمان برنامه و بودجه تا پایان بررسی لایحه بودجه 
در صحن علنی اســت و پس از آن، این ارتباط قطع 
می شــود. در جریان بررســی احکام، ارقام و جداول 

بودجه ۱۴۰۰ نیز همین گونه بوده است.
رئیس مجلس در نخستین واکنش به این موضوع 
گفت: «برخی دوســتان نامــه ای در این مورد به من 
نوشــتند و دیشــب با آنها نیز صحبت کردم، بنابراین 
جلسه ای را برای رسیدگی به این مورد شخصا برگزار 
خواهم کرد». برخی اعضای کمیسیون تلفیق بودجه 
البته واکنش هایی به این خبر داشــته اند مثلا «مالک 

شریعتی نیاسر»، عضو این کمیسیون با تأکید بر اینکه 
موارد اصلاحی  هیچ ربطی به جابه جاشدن ردیف ها 
و جــداول نــدارد، خاطرنشــان کرد: هیــچ تغییری 
در بودجــه دســتگاه ها و پروژه ها با نظر شــخصی 
نماینــده ای رخ نداده و با قاطعیــت عرض می کنم 
هیــچ تصمیمی بــدون مجوز از اعضای کمیســیون 
تلفیــق یا صحــن علنی اتفاق نیفتــاده و صحبت از 

رانت و امثال آن، هیچ وجهی ندارد.
اما کانال تلگرامی «اخبار ســپاه قدس» موضوع 
تغییر مصوبات برخی از بندهــای بودجه را به یکی 
از نزدیــکان قالیبــاف ارتباط داده و نوشــته اســت: 

«جمال الدین آبرومند، دســتیار ریاســت مجلس در 
امــور آبادانی و پیشــرفت همچنین الیــاس نادران، 
رئیس کمیسیون تلفیق بدون اطلاع نمایندگان اقدام 
به تغییرات صدها میلیارد تومانی در بودجه می کنند. 
دســت کاری جــداول بودجــه ۱۴۰۰ در فروردین ماه 
رخ داده و جابه جایی هــای کلان در بودجه احتمالا 
ناظر به تقســیم مسئولیت افراد در دولت آینده بوده 
است. نوبخت و روحانی پس از اطلاع از ماجرا قصد 
آبرو ریزی و بازگرداندن بودجه را داشتند که قالیباف 
با تعیین افرادی متعهد می شــود کــه بودجه را به 

حالت قبل برگرداند».

تهدید قالیباف به سرنوشت تاجگردون؟
توییت میرسلیم پس از اتهام دست کاری در بودجه

شرق: بازار ســرمایه ایران در یــک سال گذشته شاید به 
اندازه تمام عمر پیش تر خود خبرساز شد و از یک طرف 
با اســتقبال و از طرف دیگر هم با حاشــیه و خبرسازی 
همراه شد و همچنان همین این روند ادامه دارد. اگرچه 
در روزهای گذشــته بخش وســیعی از اخبار مربوط به 
بورس ایران به اعتراض های مــردم مقابل تالار بورس 
و همچنین ســخنان مســئولان در ضرورت حمایت از 
این بازار اختصاص داشــت، اما یک سال پیش در چنین 
روزهایی بازی به شــیوه  دیگری در جریان بود. از اواخر 
سال ۹۸ تا پایان بهار ۹۹، شاهد بیشترین حضور ایرانیان 
در بــازار ســرمایه بودیم و در همین بازه هم شــاخص 
بورس و دیگــر مؤلفه های این بازار با رشــد کم نظیری 
همراه بود، اما از پایان بهار کم کم این روند تغییر کرد و 
در پایان تابستان شــاهد ریزشی بی سابقه بود. این روند 
نزولی همچنان ادامه پیدا کرد، اما در همان شهریور ۹۹ 
سخنگوی دولت از تصمیم و تلاش دولت برای حمایت 
از بازار ســرمایه گفت و ســخن از یک درصد از دارایی 
صندوق توسعه ملی و روانه شــدن این عدد به سمت 
بورس به میان آمد که همچنان ســرانجام این داستان 
نامشخص اســت. در تازه ترین خبر، ســخنان مسئولان 
بــورس و کارشناســان این بــازار می گوید کــه ریالی از 
صندوق توســعه ملی بــرای حمایت از بازار ســرمایه 

پرداخت نشد.
 سخنگوی دولت چه گفته بود؟

۱۸ شــهریور ۹۹ و در یک نشست خبری، سخنگوی 
دولت شــفاف و ســاده گفت که از «یک درصد دارایی 
صندوق توســعه برای تثبیت بازار ســرمایه اســتفاده 
می شــود». آن  روز علی ربیعی در پاســخ به ســؤالی 
مبنی بر اینکه آیا شــما و بقیه دولتمردان این روزها به 
بــازار رفته اید و از قیمت ها خبر دارید؟ گفت: اینکه یک 
مقام مســئول صادقانه گفته که همسرش خرید انجام 
می دهد آیا کار اشتباهی است؟ آیا درست بود که در این 
خصوص دروغ گفته شــود یا مثلا گفته شود در محله 
مــا قیمت ها ارزان اســت؟ وی ادامــه داد: دقیق ترین 
گزارش هــا درخصوص قیمت هــا و تحولات بــازار را 
به خصــوص در مورد صد قلم کالاهای ضروری و مهم 
دســتگاه هایی چون وزارت اطلاعات، کشــور، سازمان 
برنامه و بودجــه و بانک مرکزی به طــور نوبه ای تهیه 
کــرده و در اختیار رئیس جمهــور و اعضای دولت قرار 
می دهند. بایــد بدانیم تا زمانی که تنــش قیمت ارز را 
که ناشــی از تحریم به وجود آمده، نتوانیم به ســامان 
برســانیم، این مشکلات را شــاهد خواهیم بود. ربیعی 
گفته بود: امروز صبح در جلســه ستاد اقتصادی بحث 
بورس را داشتیم. از ســال ۹۴ یک مجوز قانونی وجود 
داشــت که صندوق توســعه ملی یک درصد از دارایی 
خــود را در صنــدوق تثبیت بــازار ســپرده گذاری کند. 
تاکنون این موضوع ابهام داشــت و اجرا نشــده است، 
اخیرا ابهام آن رفع شــده و اینجــا اعلام می کنم از اول 
هفته آینده این ســپرده گذاری صــورت خواهد گرفت. 
ســخنگوی دولت تأکید کرده بود: کارشناسان معتقدند 
این اقدام موجب پایداری بورس خواهد شــد. امروز در 

ستاد اقتصادی دولت بحث و تصمیماتی اتخاذ شد که 
پشتوانه های خوبی خواهد داشــت. بخشی از گلایه ها 
نسبت به حضور حقوقی ها بود که حقوقی ها متناسب 
با ضوابط شــورای عالی بورس ملزم هســتند حداکثر 
همــکاری را انجام دهند و تصمیمــات قاطعی در این 
زمینه اتخاذ شد. شورای عالی بورس همه این تدابیر را 
در نظر گرفته و همین پنجشنبه جلسه فوق العاده ای در 
نظر گرفته شده است که بتوانند دو موضوعی که گفته 
شد و برخی از مسائل دیگر را بررسی کنند. او همان ۱۸ 
شــهریور ۹۹ گفته بود: حمایت از بازار سرمایه سیاست 
ماســت ولــی فرازو نشــیب ذات بورس اســت و نگاه 
درازمدت به بورس را توصیــه می کنیم. در کوتاه مدت 
مشــاوره خوب به کار گرفته شــود. برخی از رقبا برای 
زمین زدن دیگران مطالب روانی ایجاد می کنند که نباید 
به آنها توجه شــود. این تفاوت بورس با بانک اســت و 
بورس در درازمدت باثبات بوده است. حمایت از بورس 
مورد توجه ما اســت و وزیر اقتصاد با جدیت به دنبال 
آن هســتند. درخواست من این اســت که افراد در نقد، 

مطالب درست را بیان کنند.
حمایــت یک درصــدی صنــدوق توســعه به کجا 

رسید؟
بیش از شــش ماه از سخنان سخنگوی دولت ایران 
می گذرد و به نظر می آید حالا شــرایط به شیوه دیگری 
در جریان اســت. همین دیروز عضو ناظر شورای عالی 
بورس اظهار کرد: ســال گذشــته علی رغم ریزش های 
پی در پی شــاخص با وجود اینکه برای تزریق نقدینگی 
از صندوق توسعه ملی از تمام مراجع بالادستی دستور 
داشــتیم، اما این اتفاق نیفتاد و لازم اســت در جلســه 
اقتصادی ســران قوا ایــن موضوع مورد بررســی قرار 
بگیرد. محســن علیزاده در گفت وگو با ایلنا درباره نامه 
چندده فعال بورســی به ســران قوا در آستانه برگزاری 
جلســه ســران ســه قوه اظهار کرد: این نامــه درباره 
مشــکلات حال حاضر بازار سرمایه و راهکار برون رفت 
از این وضعیت بازار در آســتانه برگزاری جلســه سران 

قوا و خطاب به اعضای این جلسه تنظیم شده و حاوی 
مطالبات کارشناسی شــده اســت که از سوی فعالان و 
کارشناسان بازار ســرمایه تنظیم شده است. وی ادامه 
داد: یکــی از مهم ترین و اساســی ترین موضوعات بازار 
ســرمایه که نیاز است در جلسه سران قوا مورد بررسی 
قــرار بگیرد، تزریــق اعتماد به بازار اســت که معتقدم 
اهمیــت آن از تزریــق نقدینگی بالاتر اســت و یکی از 
راه های برگشت اعتماد به بازار سرمایه، تزریق نقدینگی 

و حمایت از این بازار است. 
عضــو ناظر شــورای عالی بورس با تأکیــد بر اینکه 
در بورس ســرمایه عظیمی وجود دارد که این سرمایه 
سهامداران حقیقی هستند، گفت: متأسفانه سهامداران 
حقیقی اعتماد خود به بازار سرمایه را از دست داده اند 
و تلاش قوای سه گانه باید بر این باشد که این اعتماد به 
بــازار برگردد و هرکس در چارچوب اختیارات و وظایف 
خود باید تلاش کند تا اعتماد ازدســت رفته احیا شــود. 
علیزاده با بیان اینکه یکی از مهم ترین پیشنهادات برای 
برگشت اعتماد به بازار و بهبود شرایط، تزریق نقدینگی 
اســت، تصریح کرد: یکــی از قوانینی که از ســال های 
گذشــته باید در بازار به اجرا می رسید اما تاکنون اتفاق 
نیفتــاده، تزریق یک درصد از صندوق توســعه ملی به 
صندوق تثبیت بازار سرمایه است که قانون به صراحت 
می گوید باید سالانه یک درصد از منابع صندوق صرف 
حمایت از بازار سرمایه شود. وی تأکید کرد: سال گذشته 
علی رغم ریزش های پی درپی شــاخص، با وجود اینکه 
بــرای تزریق نقدینگی از صندوق توســعه ملی از تمام 
مراجع بالادســتی دستور داشــتیم، اما این اتفاق نیفتاد 
و لازم اســت در جلسه اقتصادی سران قوا این موضوع 
مورد بررسی قرار بگیرد. عضو ناظر شورای عالی بورس 
با تأکید بر اینکه تاکنون ریالی از صندوق توســعه ملی 
به صندوق تثبیت واریز نشده است، ادامه داد: صندوق 
توســعه ملی به صورت هیئت امنایی اداره می شــود. 
هرچند توافقاتی برای واریز هــزار میلیارد تومان از این 
صندوق به صندوق تثبیت انجام شد، اما به اجرا نرسید 

و شــروطی را برای تخصیص ایــن منابع در نظر گرفتند 
که برای ســازمان بورس اوراق بهادار قابل انجام نبود. 
علیزاده دربــاره اینکه طبق قانون از صندوق توســعه 
ملی چه منابعی باید به بازار سرمایه تخصیص پیدا کند، 
اظهار کرد: از زمان وضــع قانون تا به امروز باید حدود 
۱۰ تا ۱۵ هــزار میلیارد تومان از صندوق توســعه ملی 
به بازار تخصیص پیدا می کرد، اما این رقم واریز نشــده 
اســت. البته بازار سرمایه در شــرایط حال حاضر برای 
بهبــود و ثبات نیاز به اعداد بیشــتری از این مبالغ دارد. 
وی ادامه داد: بخشی از این منابع را می توان از صندوق 
توســعه ملی تأمین کرد، بخشــی دیگر از ســهامداران 
حقوقی تأمین شــود. در یک ســال گذشته ســرمایه از 
ســهامداران حقیقی به سهامداران حقوقی انتقال پیدا 
کــرده و چند شــرکت حقوقی بــزرگ و بانک ها درآمد 
بسیار بالایی از بازار سرمایه کسب کردند. این شرکت ها 
امروز باید وارد شــوند و وضعیت بازار را بهبود بخشند 
و یکــی از موضوعاتی که در جلســه ســران قوا مورد 
بررســی قرار می گیرد، بحث ورود شرکت های حقوقی 
است تا شرایط بازار بهبود یابد. عضو ناظر شورای عالی 
بورس تأکید کرد: در شورای هماهنگی اقتصادی سران 
قــوا یکی از مهم ترین اقدامــات و موضوعاتی که مورد 
بررســی قرار می گیرد، این اســت که یک خط اعتباری 
از ســوی بانک مرکزی برای شرکت های سرمایه گذاری، 
هلدینگ ها و شرکت های وابسته به بانک ها ایجاد شود 
تا بتوان از طریق این شرکت ها وضعیت بازار سرمایه را 
بهبود بخشید و این شــرکت ها باید برای بهبود شرایط 

مشارکت داشته باشند. 
علیــزاده با بیان اینکه یکی دیگر از مشــکلات بزرگ 
بازار ســرمایه قیمت های دستوری است، گفت: در بازار 
ســرمایه نباید قیمت دستوری داشــته باشیم و قیمت 
دســتوری ســم مهلک برای بــازار اســت و به صورت 
صددرصــد باید حذف شــود. وی ادامــه داد: با وجود 
اینکه مــاده ۲۸ قانون بازار به صراحت می گوید بورس 
باید مســتثنا از قیمت گذاری دســتوری باشــد و کالای 
عرضه شده در بورس نباید شامل قیمت دستوری شود 
امــا می بینیم که ایــن قانون در بازار اجرا نمی شــود و 
متأســفانه دولت به وفور قانون گریزی دارد. عضو ناظر 
شورای عالی بورس تأکید کرد: موضوع مهم دیگر مؤثر 
در وضعیت بازار سرمایه، بحث سود سپرده های بانکی 

است. 
در این شــرایط نباید سود سپرده بانکی افزایش یابد 
که ســرمایه گذاران ترغیب به انتقال پول خود از بورس 
به بانک شــوند. علیزاده افزود: معتقدم افزایش ســود 
ســپرده اصلا به صلاح نیست و ســود سپرده باید دو تا 
ســه درصد کاهش یابد و بانک مرکزی با بانک هایی که 
تخلف می کنند و ســود ۲۲درصدی به مشــتریان خود 
پرداخت می کنند باید برخورد کند. وی گفت: یکی دیگر 
از موضوعات این است که دولت باید تخصیص خوراک 
برخی از شــرکت ها ماننــد پالایشــی را افزایش دهد؛ 
چراکه شرکت های پالایشــی از شرکت های پایه هستند 

که اگر مثبت شوند در سایر شرکت ها اثر می گذارند.
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